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A falvak gyorsan döntöttek, a városok várnak 

Az iskolatej is rejt 
csapdákat 
Hétfő óta megyénk kisebb tele-
pülésein már iskolatejet ihatnak 
a gyerekek. A városok a közbe-
szerzési eljárások miatt kényte-
lenek szeptemberig várni. 

Noha csak két héttel ezelőtt, 
megkésve jelentek meg az iskola-
tej-akció feltételei, nem sokkal a 
tanévvége előtt, a kisebb települé-
sek iskolái mégis rövid idő alatt 
meghozták döntésüket: megkö-
tötték a szerződést a legkedve-
zőbb feltételeket kínáló tejfeldol-
gozóval. Csongrád megyében 
több tejüzem is eljuttatta ajánla-
tát az önkormányzatokhoz. Bor-
dány polgármestere, Balogh Fe-
renc három ajánlatot kapott, 
amelyek közül a Sole Hungária 
Rt.-ét választotta. Bordányban 
szerda reggel ihatott először a két-
decis poharas tejből a 300 általá-
nos iskolás. A polgármester elége-
dett az eddigi tapasztalatokkal, a 
feldolgozó minden reggel negyed 
nyolcra megérkezik a rekeszek-
kel, a gyerekek pedig még a taní-
tás megkezdése előtt megisszák a 
tejet. A poharat elmossák és a 
szelektíven gyűjtött hulladék kö-
zé rakják. A település a legmaga-
sabb támogatást, a 30 forintot igé-
nyelheti vissza, vagyis a tej ingyen 
jut a gyerekekhez. 

Asotthalom nem tudott csatla-
kozni az iskolatej-akcióhoz, mert 
- mint ahogy azt Petró Ferenc pol-
gármester közölte - , a tejfeldolgo-
zó a távolság miatt csak kedden és 

HARMINC FORINT 
£ Az FVM-rendelet az önkormányza-

tokat az egy főre eső szja- és he-
lyiadó-bevételek alapján négy 
csoportba sorolta. A legkevesebb 
forrással rendelkezők kaphatják 
meg a legmagasabb támogatást 
kétdecinként a 30 forintot (ez az 
összeg fedezi a poharas tej ön-
költségét, valamint a szállítást), a 
többiek 20,26, 15,39 vagy 12,47 
forintot igényelhetnek majd az ál-
lamkasszából azt követően, hogy 
benyúfták pályázatukat mellékel-
ve hozzá a tejfeldolgozóval kötött 
szerződést 

HIBÁSIGENYLESEK 
Információink szerint több ön-
kormányzat nem a hatályos 
jogszabályok alapján küldte el 
támogatási igényét a Mező-
gazdasági és Vidékfejlesztési 
Hivatalhoz (MVH), s emiatt el-
utasították. Az agrártárca 
honlapján (www.fvm.hu) 
megtalálható a 2004. évi is-
kolatej-programról szóló 
51 /2004 . (IV. 24) FVM-rende-
let, valamint a nyomtatvány 
is. Az önkormányzatok május 
20-áig kötelesek a kérelmet, 
a szerződést és a regisztráci-
ós lapot eljuttatni az MVH-hoz 
(1385 Budapest 62; Pf. 867) . 
Az időben postára adott, de 
hibás kérelmeket a hiánypót-
lásra felszólító levél kézhez-
vételétől számított 15 napon 
belül kijavíthatják. 

csütörtökön szállítana. Az iskolá-
ban azonban nincsenek hűtők, 
így nem tudják tárolni a másnapi 
mennyiséget. Az önkormányzat 
azonban szeptemberig, mielőtt 
hűtőket vásárolna, rendeletértel-
mezést kér, hogy meg kell-e sem-
misíteni a tejet három órán belül, 
avagy elrakhatják másnapra. 

Az is lehet, szeptemberig min-
dennap eljutnak a Sole járművei a 
legkisebb településekig, hiszen a 
jelentkezők száma napról napra 
nő - mondta Nagygyörgy Eva, a 
cég kommunikációs igazgatója. 
Eddig már 50 településsel szerződ-
tek, közülük több mint 20 Csong-
rád megyei. A kiszállított poharas 
tejek száma hétfőn még csak 11, 
szerdán azonban már 15 ezer da-
rab volt. 

A városok szeptemberre ha-
lasztják az iskolatej-akciót, mi-
vel közbeszerzési eljárást kell ki-
írniuk. Szegeden az iskolatej-ak-
ció éves költsége közel 12 ezer 
gyerekkel számolva elérheti a 80 
millió forintot, aminek csak a fe-
lét kapja vissza a város támoga-
tásként. 

FEKETE KLÁRA 

A félbemaradt közgyűlés u tán a jobboldali képviselők az ü lés teremben maradtak . Dobó László is-
mer te t t e a Fidesz á l láspont já t a sajtóval Fotó: Karnok Csaba 

AJÁNDÉKOZÁSI HULLÁM 
§1 Botka László az önkormányzat nevében angol nyelvkönyvet - amiből az in-

gyen nyelvtanfolyamra jelentkezők tanulnak majd - és Ottlik Károly visel-
kedéskultúrával foglalkozó, Protokoll című kötetét ajándékozta a képvise-
lőknek. Hűvös László (Fidesz) az Alkotmány egy példányát adta át Pászti 
Ágnesnek azzal a céllal, hogy máskor alaposabb előterjesztést készítsen. 
Szentgyörgyi Pál (MSZP) alpolgármester vicces „kórház látogatási naplót" 
ajándékozott az intézmény privatizációját emlegető Hűvösnek. 

használásával kapcsolatban az el-
lenzék kifogásolta, hogy ebből 
akarnak 105 milhó forintot a 
vízi bástya újjáépítésére fordítani. 
Javasolták: a 105 miihót a külső 
kerületekben útfelújításra hasz-
nálják föl, de ezt közgyűlés nem 

támogatta. A legnagyobb vitát 
Pászti Ágnes (Centrum Párt) ja-
vaslata váltotta ki, amely megtil-
totta volna, hogy a szegedi kegye-
leti helyeket körülvevő köztereket 
pohtikai céba használják. Mózes 
Ervin jegyző leszögezte: a testület 

csak nem kötelező ajánlást fogad-
hat el. Az MDF-MKDSZ-frakció 
módosító javaslatában kérte, hogy 
a templomok közvetlen közelében 
csak olyan kulturális rendezvé-
nyeket lehessen tartani, amelyek 
nincsenek ellentétben a keresz-
tény szellemiséggel. A közgyűlés 
végül 26 igen, 10 nem szavazattal 
elfogadta az előterjesztést. 

Öt általános iskolai első osztály-
lyal kevesebb indul szeptemberben 
- döntött a közgyűlés. Jóváhagyták 
továbbá a képviselők, hogy a város 
ötszázalékos részesedést szerezzen 
abban a társaságban, amely meg-
vásárolja a Picket. A szerződést 
várhatóan jövő héten írják alá. 

M. B. I-SZ. C. SZ. 

Tízperces rendkívüli légyott 
Nem szavazták meg a napiren-

det az este nyolc órakor kezdő-
dött rendkívüli közgyűlésen a 
képviselők. Az ülésen a Fi-
desz-MDF és a Centrum kölcsö-
nösen vissza akarta hívni a másik 
képviselőit a bizottsági tisztsé-
gekből. A Fidesz név szerinti vok-
solást kért, végül 18 nem, 16 igen 
szavazat összesítése után szede-

lőzködtek a városatyák. Az ellen-
zék rögtönzött sajtótájékoztató-
ján Dobó László (Fidesz) azt 
mondta, hatalmi törekvések van-
nak amögött, hogy a szocialisták 
elutasították a napirendet. Úgy 
érzi, ezzel az üggyel fordulópont-
hoz érkezett a helyi politizálás, és 
ez Botka László „nem" szavaza-
tában csúcsosodott ki. Szerinte 

tisztességgel nem lehet képviselő 
olyan személy, akit jogerősen el-
ítélt a bíróság. 

Kalmár Ferenc (MKDSZ) sze-
rint a jogi kérdés lezárult, de az 
erkölcsi etikai kérdés nem. Ez 
nem két frakció vitája, ez Sze-
ged közgyűlésének erkölcsi 
problémája - tette hozzá Kal-
már, aki „erőpolitizálás"-nak 

minősítette a kormányoldal el-
járását. 

Botka László polgármester a 
szomszéd teremben elmondta: 
nem hagyja, hogy pártpolitikai 
cirkusz színtere legyen Szeged 
közgyűlése. Még egyszer hangsú-
lyozta, nem ő válthatja le a kép-
viselőket, ők a választóknak szá-
molnak el. 

Reggel kilenctől este kilencig dolgoztak a képviselők 

Egy nap másfél közgyűlés 
A város résztulajdont szerezhet 
a Pickben, öt első osztállyal in-
dul kevesebb Szegeden, felosz-
tot ták a városrészi alapot a köz-
gyűlésen. Már napirend előtt 
vitáztak Pászti Ágnes ügyéről, 
és a közterek politikai hasz-
nosításáról. 

Az uniós csatlakozás utáni első 
közgyűlés elején Hűvös László (Fi-
desz) elmondta, hogy az európai 
parlamenti választások etikai kó-
dexét a Fidesz helyben is érvényes-
nek tekinti. Kérte az ellenfeleket, 
hogy ők is tartózkodjanak a vádak-
tól és pótmagánvádaktól. Majd ke-
mény szavakkal bírálta a baloldalt, 
amely „cinkosán összekacsint", 
ha egy bíróság által bűnösnek ta-
lált személy felett nem mond ítéle-
tet. Botka visszautasította a nyil-
vánvalóan Pászti Ágnesre vonat-
kozó kijelentéseket. Az ellenzéki 
felvetésre kérdéssel válaszolt: 
egyetértenek-e azzal, hogy a pol-
gármester nem tehet semmit eb-
ben az esetben, hiszen a bíróság 
nem tiltotta el ezeket a személye-
ket a közügyek gyakorlásától. A fi-
deszesek ingatták fejüket. Botka 
erre megjegyezte: a kérdés idézet 
Kósa Lajos debreceni bdeszes pol-
gármestertől, aki ezt mondta a 
Debrecenben elítélt bdeszes képvi-
selők kapcsán. Botka keményen 
kifogásolta emellett, hogy Hűvö-
sék „Eladó" feliratot tűztek ki a 
kórházra. A polgármester újból cá-
folta a privatizáció hírét, majd így 
zárta az eszmecserét: „Szégyellje 
magát, képviselő úr!". 

A városrészi programkeret föl-

A fürdő volt igazgatója szerint a tervek módosítása miatt van szükség az új vízvezetékre 

Gyógyvíz csak a földszinten van 
Képviselők 
a Veres-
pataknál 
Három MDF-es politikus a hét 
végén villámlátogatást tesz a ro-
mániai \fcrespataknál, hogy do-
kumentálja az engedély nélkül 
épülő, környezeti katasztrófát 
előidézhető aranybánya kivite-
lezési munkálatai t . 

Balogh László és Lezsák Sándor or-
szággyűlési képviselő, valamint 
Szabó László szegedi MDF-es vá-
rosatya tegnap este Romániába 
utazott, hogy megtekintse a Veres-
patak melletti újonnan nyitandó 
aranybánya építési munkálatait. 

- Szombaton Gyulafehérváron 
találkozunk a püspökség vezetői-
vel valamint Verespatak plébáno-
sával, akinek a kíséretében elme-
gyünk a patakhoz. Szeretnénk be-
járni az egész környéket. Az ígéret 
szerint építkezőkkel éppúgy talál-
kozhatunk, mint a tiltakozó lako-
sokkal - tájékoztatta lapunkat in-
dulás előtt Balogh László. 

- A megkezdett, engedély nél-
küli építkezést a román ortodox 
egyház, a magyar és a román Tu-
dományos Akadémia is ellenzi. A 
látogatást az első perctől az utol-
sóig dokumentáljuk - jegyezte 
meg a politikus. 

Ha idejük engedi, akkor megte-
kintenek egy olyan bányát, amely-
nek kialakítása ugyanolyan, mint 
amilyet most a Verespataknál épí-
tenek. Az MDF-es politikus sze-
rint utazásuk azért is fontos, mert 
a társadalom még mindig nem ér-
zékeh kellőképpen az esetleges 
környezeti katasztrófák veszélyét. 

G. SZ. L. 

HÍREK 
TISZATÁJ-DÍJ GRENDEL 
LAJOSNAK 
Grendel Lajos író kapta az idei 
Tiszatáj-díjat, a szegedi folyóirat 
jutalmát pedig Balogh Tamás író, 
irodalomtörténész vehette át. 

TAPPANCS-NAP 
Tappancs-napot tartanak ma 
Szegeden, a Burger King előtti 
téren. Az egész napos 
rendezvényen a Csillag börtön 
őrkutyái tartanak bemutatót, 
lesz óriás társasjáték is. A Pick 
Szeged kézilabdacsapata, a 
Szeviép Szeged néhány játékosa, 
Vigeand Gyula és társai, a Sunn 
City és a Volvox is ott lesz a 
kóbor kutyák segítőinek 
rendezvényén. 

Magyarországon egyre kevesebb 
gyermek születik házasságban, 
az elmúlt évtizedekben nőtt az 
élettársi viszonyban élők szá-
ma, és egyre több édesanya és 
édesapa neveli egyedül gyerme-
két. Egy felmérés szerint Csong-
rád megyében vannak a legna-
gyobb számban olyan családok, 
amelyekben a felek nem háza-
sodtak össze. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

Számtalan kutatást végeztek, 
számos tanulmány született az 
elmúlt években a családok hely-
zetéről. A statisztikai adatok 
egyértelműen bizonyítják: a há-
zasság ma már kevéssé jelent 
értéket és összetartó erőt. A 

A gőzfürdő emele tére eredeti-
leg nem tervezték a gyógyvíz 
bevezetését - reagált Lengyel 
József korábbi igazgató a für-
dő jelenlegi vezetésének állás-
pont já ra , mely szer in t ő is fe-
lelős azért , hogy a gyógyvízve-
zeték k imaradt a tervekből. 

- Csak az új, gyógyászati 
szárny földszintjére, valamint a 
régi épület különböző meden-
céibe terveztünk gyógyvizet, és 
az ehhez szükséges vezetékeket 
a tendertervek tartalmazzák is 
- hangsúlyozta Lengyel József, 

Központi Statisztikai Hivatal 
(KSH) ezredzáró évkönyvében, 
ahol négy évtized, az 
1960-2000 közötti időszak de-
mográfiai adatai szerepelnek, 
jól látható, hogy a legtöbb há-
zasságot 1975-ben kötötték: 
104 ezer pár mondta ki a boldo-

a Szegedi Fürdők Kft. korábbi 
vezetője. A 2002 decemberében 
menesztet t igazgató elmondta, 
az ú j gyógyászati szárny emele-
tein az eredeti tervek szerint 
szárazföldi gyógytorna, több-
funkciós masszírozó helyisé-
gek, wellness cent rum és iro-
dák kaptak volna helyet, gyógy-
vizes kezelés csak a földszinten 
lett volna. Ezért is nem szere-
pelt a szakhatóságok által jóvá-
hagyott tendertervekben a 
gyógyvizet az emeletre szállító 
vezeték, amelynek hiánya a na-
pokban derült ki. 

gító igent. Az anyakönyvvezető 
elé 1998-ban járultak a legkeve-
sebben: 45 ezren. Az elmúlt 
század utolsó negyven évét néz-
ve 1987-ben váltak el a legtöb-
ben (30 ezren), 1962-ben a leg-
kevesebben (17 ezren). 

Magyarországon 10 millió 117 

Lengyel szerint leváltásáig, 
2002. december 13-áiga kivite-
lező csak bontási munkálato-
kat végzett, így az eltávolított 
vezetésnek ideje, és lehetősége 
sem volt a kiviteli terveket 
megrendelni. - Az u tánam ki-
nevezett igazgatónak, Mészáros 
Gábornak - aki később „le-
mondott", bár még mindig mű-
szaki igazgatóhelyettesi állás-
ban van a cégnél - az egyik leg-
fontosabb dolga az volt, hogy a 
tervezőket etikailag súlyosan 
megsértve, egyeztetés nélkül, 
indokolatlanul leállítsa az épít-

ezer állampolgár élt 2003-ban, s 
45 ezer 400 pár kötött házassá-
got - százezerrel kevesebben, 
mint az azt megelőző esztendő-
ben. A nők aránya még mindig 
nagyobb, mint a férfiaké (53 és 
47 százalék). 

Az elmúlt évben a legkevesebb 
pár Nógrád megyében mondta ki 
a boldogító igent, a legtöbben Bu-
dapesten házasodtak össze, 
Csongrád megye a középme-
zőnybe került a maga 1950 há-
zasságkötésével. A statisztikák 
alapján elmondható, hogy az el-
múlt két esztendőben ezerrel 
csökkent a házasságkötések szá-
ma. 

2003-ban Magyarországon 1 
millió 277 ezer 863 családot tar-
tottak nyilván, a családok felé-

kezést 2002 decemberében - je-
lentette ki Lengyel. 

Furcsállja, hogy 2002. decem-
ber 16-ától 2004. május 13-áig 
nem volt elég az idő arra, hogy a 
gyógyvizet elvezessék oda, ahol 
az új elképzelések szerint szük-
ségvan rá. 

- A terveket többször is módo-
sították menet közben, de most 
már csak egyetlen szivattyú hi-
ányzik ahhoz, hogy a gyógyvíz 
feljusson a gyógyászati részleg 
emeletére - tudtuk meg Mészá-
ros Gábortól. 

KB. 

ben éltek veszélyeztetett kisko-
rúak. Ugyan ebben az évben a 
családok 82 százalékát tették ki 
a házasságban illetve élettársi 
kapcsolatban élők. Nőtt a gyer-
meküket egyedül nevelő édes-
anyák és édesapák száma is. A 
családok majd 20 százalékában 
az édesanya gondoskodik a gye-
rekekről, három százalékában az 
édesapa neveli a kicsiket. 

Magyarországon a családok 
harmadában nincs gyermek, 
harminc százalékuk nevelt egy 
vagy kettő, és szintén harminc 
százalékuk több gyermeket. 

Az elmúlt években Baranya és 
Csongrád megyében volt a leg-
gyakoribb a házasság nélküli 
együttélés, vagyis az élettársi vi-
szony. 

NEMZETKÖZI NAP 
A Nagycsaládosok Országos Egyesülete a nemzetközi családnapon, május 
15-én az ország több mint harminc helyszínén tart minikonferenciát. 
Csongrádon a Városi Galériában Scháffer Erzsébet újságíró, a Nők lapja 
munkatársa beszél Család és ünnepek címmel. Szegeden a Bálint Sándor 
Művelődési Ház ad otthont A család és a kisgyermekek egészsége című 
előadásnak. A gyermekkori beszédhibák felismeréséről és kezeléséről Ma-
gyar Adélt, a dyslexiáról és a dysgráfiáról Pigler Krisztinát hallgathatják 
meg az érdeklődők. 

Hiába a társadalom bölcsője a család 

http://www.fvm.hu

